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لىرى إماانمرة ترولل المررأة المحرددات التنيمممرة  أثرر) إلى التعررف لىرى تهدف الدراسة  
والتوصر  لنترا ت تسرافم فرل بجردة التربمة والتعىمم  إدارةفل ( السعودمة المناصب القمادمةالإدارمة
مرا أثرر :  ومن فنرا فر ن مشراىة الدراسرة تنرره نكسرها ارا تل.الحد من أو معالجة تىك المحددات

 مادمة الإدارمة؟ المحددات التنيمممة لىى مدى إماانمة تولل المرأة المناصب الق

مجتمررا الدراسررة مررن لمنررة مررن المويكررات الإدارمررات فررل المسررتومات الإدارمررة   تتاونررو
. ةجدمدمنة ىتربمة والتعىمم فل الإدارة العامةلمويكة فم( 502)والبالغ لددفن التنكمذمة والوسنى 

هرا وتحىمىهرا واران لردد الاسرتمارات الترل ترم جمعىى ا  افرراد العمنرة وقد تم توزما الاستمارة ل
التمردت الباحثرة لىرى و%(.20.05)وفرذا معراد  مرا نسربته . مويكه( 265)والمقبولة إحصا ماً 

ترم اسرتادام وقرد  الاستبمان اأداة ر مسمة فل جمرا المعىومرات والبمانرات حرو  موارور الدراسرة
 لىرىجابرة المنهت المسحل الوصكل وذلك لملا مة لنبمعة الدراسة، وتحقمق أفداف الدراسرة والإ

 .أس ىتها

لىقررروانمن ولتوجهرررات الإدارة العىمرررا  إحصرررا ماً تبرررمن مرررن نترررا ت الدراسرررة وجرررود ترررأثمر دا   
لىى وصو  المرأة إلرى مناصرب قمادمرة  ثقافة تنيمممةواللعدالة الترقمات فل الوزارة ووا نيمة 

فرل الاتجافرات نحرو المحرددات التنيمممرة  إحصرا ماً تبرمن مرن نترا ت الدراسرة وجرود فرروق دالرة و
ااررتلاف العمررر والحالررة الاجتمالمررة، ولررم تيهررر نتررا ت التحىمرر  وجررود فررروق دالررة  إلررىتعررزى 
أواررحت نتررا ت الدراسررة وجررود . حسررب الملفرر  العىمررل والمنصررب الإدارة والابرررة إحصررا ما

اارتلاف  إلرىتعرزى  قمادمرة مناصرب فل الاتجافات نحو وصو  المررأة إلرى إحصا مافروق دالة 
حسررب الملفرر   إحصررا ماالعمررر والمنصررب الإدارة لررم تيهررر نتررا ت التحىمرر  وجررود فررروق دالررة 

العمر  لىرى تبنرل إسرتراتمجمة تهردف إلرى وتوصرل الدراسرة بالعىمل والحالة الاجتمالمرة والابرة
ة إلرادة مرن ا فممروتعزمز فرص تولل مناصب قمادمة لىما فل وزارة التربمة والتعىمم السعودمة 

التل ممارن أن ترلثر لىرى وصرو  وإداراتها والنير بالقوانمن وا نيمة المعمو  بها فل الوزارة 
 . إدارمةقمادمة  ناصبالمرأة إلى م
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Abstract 

The study aims in general to recognize (the impact of determinants regulatory possibility 

of taking Saudi women leadership positions Administrative) in the Department of Education and 

reach results contribute to the reduction of or deal with those limitations. Hence, the problem of 

the study presents itself as follows: What is the effect determinants regulators over the possibility 

of women assume administrative leadership positions? 

The study population consisted of a sample of female administrators in the central administrative 

levels, executive and of their number (205), an employee at the Ministry of Education in Jeddah 

area. The questionnaire was distributed them and the number of forms that have been collected 

and analyzed statistically and accepted (162) employee. This is equivalent to a rate of (79.02%). 

The researcher relied on the questionnaire as a key tool in the collection of data and information 

on the subject of the study have been using the descriptive survey method appropriate to the 

nature of the study, and the achievement of the objectives of the study and answer questions. 

The results of the study show a statistically significant effect to the directions of senior 

management and the laws, regulations and promotions in the justice ministry and organizational 

culture on women's access to senior leadership positions of leadership graduate The results of the 

study and statistically significant differences in attitudes towards determinants attributed to the 

differing regulatory age, marital status, and did not show the results of the analysis, no 

statistically significant differences according to qualification and office and administrative 

experience. The results of the study and statistically significant differences in attitudes towards 

women's access to leadership positions due to the different age and position management did not 

show the results of analysis and the presence of statistically significant differences according to 

qualification and social status, experience and study recommends working on the adoption of a 

strategy aimed at enhancing opportunities for leadership positions in high the Ministry of 

Education, Saudi Arabia and it is important to reconsider the laws and regulations of the 

ministry, which can affect women's access to positions of leadership positions. 


